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dr Andrzej Rataj 

Radny Miasta Poznania 

 

 

 

Poznań, dnia 29 grudnia 2018 roku 

Numer: 59 / 2018 

 

Szanowny Pan 

Jacek Jaśkowiak 

Prezydent Miasta Poznania 

 

INTERPELACJA 

 

w sprawie: działań mających na celu zwiększenie zainteresowania mieszkańców 

i polepszenie frekwencji w wyborach do rad osiedli - jednostek 

pomocniczych Miasta Poznania - w 2019 roku 

 

Na podstawie art. 3 ust. 1 i art. 23 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie 

gminnym (Dz. U. z 2018 roku, poz. 994) i § 13 ust. 1 uchwały numer LXXX/1202/V/2010 

Rady Miasta Poznania z dnia 9 listopada 2010 roku w sprawie Statutu Miasta Poznania 

(Dz. Urz. Woj. Wlkp. z 2011 roku Nr 11, poz. 303), uprzejmie proszę o odpowiedź na 

niniejszą interpelację. 

 

Stan faktyczny 

 

Na podstawie przepisów ustawy o samorządzie gminnym i Statutu Miasta Poznania, 

w Poznaniu funkcjonują osiedla jako jednostki pomocnicze Miasta Poznania. Podstawowym 

celem osiedli jest pomoc organom Miasta w realizacji zadań wynikających z ustaw i Statutu 

Miasta Poznania, a związanych z zaspokajaniem potrzeb mieszkańców osiedli. Do zadań 

danego osiedla należą działania dotyczące obszaru osiedla w zakresie między innymi: 

tworzenia więzi lokalnych; funkcjonowania i rozwoju infrastruktury technicznej; lokalnych 

dróg, chodników i parkingów; oświaty, kultury, sportu, rekreacji; ładu przestrzennego; 

porządku i bezpieczeństwa; stanu środowiska, skwerów, zieleńców, parków; dbałości 

o mienie Miasta. 
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Reforma strukturalna i funkcjonalna jednostek pomocniczych Miasta Poznania, 

przeprowadzona w 2010 roku, doprowadziła do powstania nowej struktury jednostek 

pomocniczych, składającej się z 42 osiedli, w których możliwość działania i realnego wpływu 

na sytuację w swojej okolicy ma łącznie ponad 700 mieszkańców. Jest to zatem ważny 

element rozwoju społeczeństwa obywatelskiego w naszym mieście.  

 

Po przeprowadzonej reformie, wybory do najważniejszych organów osiedli, czyli rad osiedli, 

przeprowadzone zostały w 2011 roku i w 2015 roku. Niestety wybory te cechowały się 

nieznacznym zainteresowaniem mieszkańców i niską frekwencją, ponieważ w głosowaniach 

uczestniczyło generalnie od kilku do kilkunastu procent uprawnionych mieszkańców 

(w zależności od osiedla). Niewątpliwie po tych wyborach prowadzone były rozważania 

i analizy dotyczące zaistniałych sytuacji.  

 

Kolejne wybory do rad osiedli odbędą się w marcu 2019 roku. Ze względu na doświadczenia 

z przeszłości oraz niski stopień świadomości mieszkańców w zakresie istnienia, znaczenia 

i funkcjonowania osiedli, jako jednostek pomocniczych Miasta Poznania, występuje obawa, 

że także najbliższe wybory cechować się będą nieznacznym zainteresowaniem mieszkańców 

i niską frekwencją. Licząc jednakże na polepszenie sytuacji, w budżetach Miasta Poznania na 

2018 rok i na 2019 rok zabezpieczono środki na działania związane z promocją wyborów do 

rad osiedli na łączną kwotę 310.000 zł. Wobec tego należy mieć nadzieję, że działania te 

odniosą pozytywny skutek i dojdzie do zwiększenia zainteresowania mieszkańców 

i polepszenia frekwencji w wyborach do rad osiedli w 2019 roku. 

 

Pytania 

 

Zwracam się zatem z prośbą o odpowiedź na następujące pytania: 

 

1) jakie - według przeprowadzonych rozważań i analiz - były przyczyny nieznacznego 

zainteresowania mieszkańców i niskiej frekwencji w wyborach do rad osiedli - jednostek 

pomocniczych Miasta Poznania - w 2011 roku i w 2015 roku, 

 

2) jakie działania związane z promocją wyborów do rad osiedli - jednostek pomocniczych 

Miasta Poznania - w 2019 roku zostaną przeprowadzone w celu zwiększenia 

zainteresowania mieszkańców i polepszenia frekwencji w tych wyborach. 

 

(-) Andrzej Rataj 


